
عدالت کنکوری
در گفت وگوی »ایران« با کارشناسان، تأثیر سنوات تحصیلی در کنکور بررسی شد

 

مصوبه های کنکور همیشه بحث برانگیز 
است. آنقدر در این سال ها بحث درباره 
این مصوبات شــده اســت که شاید الان 
خیلــی به صورت مشــخص همــه افراد 
معیــار  و  متــر  دقیقــاً  نداننــد  جامعــه 
قبولی در کنکور چیست. یک روز درباره 
تغییرات در ســهمیه ها بحث می شود و 
یک روز درباره ســهم سوابق تحصیلی. 
امسال شاید داغ ترین تغییر در افزایش 
تعــداد دفترچه هــای آزمــون باشــد. اما 
آنچــه کلیــد خــورده تغییــر و تحولاتــی 
تغییــرات  باعــث   1402 از  کــه  اســت 
دانشــجویان  گزینــش  در  محسوســی 
بحث هــای  مســأله  همیــن  و  می شــود 
جدی در جامعه دانش آموزی، آموزش 
و پــرورش و آمــوزش عالــی را کلید زده 
اســت. از ســوی دیگر کارشناســان حوزه 
تعلیــم و تربیت هــم حرف هایی دارند 
و مؤسســات کنکوری هم در حال آماده 
کــردن روش هــای جــذب دانش آموزان 
بر اســاس روش جدید هستند. هر چند 
قرار اســت در روش جدیدی که شــورای 
عالــی انقــاب فرهنگــی پیشــنهاد کرده 
اســت ســهم ســوابق تحصیلــی قطعی 
و بــه شــکل محسوســی اثرگــذار باشــد 
اما بــدون تردید بــا اهمیت پیــدا کردن 
موضوع نمرات امتحانــات نهایی دیگر 
ایــن روش جــذب دانشــجو نیســت کــه 
تأثیــر می گیــرد بلکه حداقل ســه ســال 
تحصیلی در مدرســه را هــم تحت تأثیر 

وسیع تری قرار می دهد.
هامون ســبطی دبیر کارگروه آموزش 
کشــور  عدالــت  و  شــفافیت  دیده بــان 
معتقد اســت کمترین اثــر چنین تغییر 
بزرگــی در پذیــرش دانشــجویان، ایجاد 
نمره گرایــی و میــل بــه گرفتن نمــره 20 
اســت چــرا کــه در روش تأثیــر قطعــی 
معــدل، فــرق بیــن معــدل 20 و معدل 

19.5 یعنــی فــرق بیــن قبــول شــدن در 
رشــته های پرطرفدار و بازماندن از آنها. 
شاید تصورش هم سخت باشد که کسی 
در امتحانــات نهایــی پایــه 12 معدل 19 
بگیرد اما شانســی برای قبولی در کنکور 
را نداشــته باشــد. ســبطی اما به موارد و 
آســیب های دیگری هم اشــاره می کند و 
به »ایران« می گویــد: این مصوبه بحث 
کاس هــای  و  فروشــی  تقلــب  ســر  بــر 
خصوصی و کتاب های مربوط به ارتقای 
معــدل را مهیــا می کند و شــکاف فقیر و 
غنی را به دوره متوســطه سوق می دهد. 
همیــن الان هــم مــدارس غیردولتــی با 
این شــعار که نمرات پایه دهم، یازدهم 
و دوازدهــم در سرنوشــت کنکــور مهــم 
اســت و بــه مــا بپیوندید در حــال جذب 
بیشــتر دانش آموزان هستند و شهریه ها 

را دو برابر کرده اند.
امــا کریم زاهــدی، معــاون نظارت و 
ارزیابــی ســتاد علم و فنــاوری دبیرخانه 
در  فرهنگــی  انقــاب  عالــی  شــورای 
گفت وگو با »ایران« درباره بحث سوابق 
تحصیلــی می گویــد: در مصوبــه جدیــد 
کنکــور ســوابق تحصیلــی بســیار حائــز 
اهمیــت خواهــد بــود. ســوابق تحصیلی 
مبتنی بــر امتحانات آمــوزش و پرورش 
اســت کــه خیلــی بــه کتاب های درســی 
مرتبط است. اولًا خیلی از دانش آموزان 
دسترسی یکســان تری به محتوای کتاب 
درســی دارند بــه همین خاطر اســترس 
بــرای ایــن دانش آمــوزان خیلــی کمتــر 
خواهــد شــد. ثانیــاً بــا ســوابق تحصیلی 
وزن کنکور از صد درصد به چهل درصد 
می رســد و از این جهــت بخش زیادی از 

استرس کنکور مرتفع خواهد شد.
وی در واکنــش بــه ایــن مســأله کــه 
آموزش مجــازی در دوران کرونا موجب 
افــت نمره هــای دانش آمــوزان شــده و 
همیــن باعــث ضربــه به آنهــا در بخش 
ســوابق تحصیلــی کنکــور خواهــد بــود، 
گفــت: من این حــرف را رد نمی کنم اما 

امیدوارم کرونا تا سال 1۴01 مرتفع شود. 
ایــن شــرایط تقریبــاً بــرای همه یکســان 
اســت و همــه جــا نیــز آمــوزش مجازی 
برگــزار می شــود بنابرایــن کاهــش نمره 
بــرای همــه اتفاق افتــاده اســت ولی در 
جایی که یک عده دسترسی به امکانات 
نداشــته باشــند و یک عده دیگر داشــته 

باشند دغدغه ما بیشتر است.
ë  عدالت عین  محروم  مناطق  ســهمیه 

است
همچنین جدیداً نیــز موضوع درباره 
تغییر در ســهمیه ها مطرح شــده اســت 
که بخش مهمی از این سهمیه ها بحث 
سهمیه مناطق محروم است. سبطی در 
این باره می گوید: اصولًا هر نوع ســهمیه 
در مســابقات علمــی خــارج از فلســفه 
عدالت است اما سهمیه مناطق محروم 
بیــن بی عدالتــی و عدالــت نســبی، یک 

عدالت نسبی را در دل خود دارد.
بحث بعدی اما به موضوع شرکت 
چندباره دانش آموزان در کنکور از سال 
و  نظــارت  معــاون  برمی گــردد.   1402
ارزیابی ســتاد علم و فناوری دبیرخانه 
شورای عالی انقاب فرهنگی در پاسخ 

بــه ایــن ســؤال کــه برگــزاری دو مرتبه 
کنکــور در ســال چــه کمکی بــه کاهش 
اســترس داوطلبان خواهدکرد؟ گفت: 
برگــزاری دو مرتبــه کنکــور در ســال که 
قرار اســت از ســال 1۴02 اجرایی شــود 
تأثیــر بســیار خوبی بر کاهش اســترس 
خواهد داشت زیرا طبق مصوبه جدید 
کنکور بناســت نتایج کنکور تا دو ســال 
اعتبــار داشــته باشــد. به همیــن خاطر 
داوطلب می تواند طی همین دو ســال 
چهار مرتبه دیگر در کنکور شرکت کند.
وی در پاسخ به این سؤال که یعنی 
داوطلــب می تواند با حفــظ رتبه قبلی 
خــود در کنکورهای بعدی نیز شــرکت 
کنــد؟ گفــت: بلــه داوطلــب می توانــد 
بــا هر کــدام از آزمون هایــش که نتیجه 
بهتری داد وارد دانشگاه شود. البته اگر 
دو ســال از آن بگذرد رتبه نیز بی اعتبار 
می توانــد  روش  ایــن  بــود.  خواهــد 
موجــب کاهش اســترس شــود، یعنی 
داوطلــب اگــر به هــر دلیلــی نتواند در 
کنکور شــرکت کند یا رتبــه مطلوبی به 
دســت بیاورد می تواند شش ماه دیگر 

مجدداً کنکور بدهد.

ë  کنکــور شــدن  برگــزار  ماهانــه  دربــاره 
تصمیمی گرفته نشده است

زاهدی در واکنش به اظهارات جدید 
رئیس سازمان سنجش مبنی بر برگزاری 
آزمون ها به شــکل ماهانه، گفت: رئیس 
ســازمان ســنجش آمــوزش کشــور هــم  
گفته اســت می تواننــد این آزمــون را هر 
مــاه برگــزار کننــد، طبق مصوبه شــورای 
عالــی انقــاب فرهنگــی، کنکــور ســالی 
دوبار برگزار خواهد شــد و اگر دانش آموز 
یــا داوطلبــی بتوانــد طی دو ســال، چهار 
مرتبــه در کنکور شــرکت کند از اســترس 
او کاســته خواهــد شــد. امــا اینکــه تعداد 
آزمون ها بیشــتر باشــد بحثی است که از 
ســوی رئیــس ســازمان ســنجش مطرح 
شــده و در مصوبــه شــورای عالی انقاب 

فرهنگی قید نشده است.
ســتاد  ارزیابــی  و  نظــارت  معــاون 
علــم و فنــاوری در دبیرخانــه شــورای 
عالی انقاب فرهنگی گفت: به شــکل 
منطقی می تــوان هر ماه آزمون گرفت 
ولــی هزینه هایــی در پی دارد و مســأله 
این اســت کــه آیــا توجیه پذیر اســت یا 
خیــر. بــرای ایــن ایــده نیــز شــاید لازم 

باشــد مصوبه ای وجود داشته باشد که 
مبتنی بر آن بتوان کسب تکلیف کرد.

دیده بــان  آمــوزش  کارگــروه  دبیــر 
شــفافیت و عدالت کشــور که از کســانی 
اســت که نخســتین بار بحــث برگزاری 
چندباره کنکور برای کاهش اســترس را 
مطرح کرد معتقد است آنچه امروز در 
این مصوبه مطرح شــده اســت باز هم 
عدالت را زیر سؤال می برد. او می گوید: 
ماجرای دو یا چندبار برگزار شدن کنکور 
را من در ســال 93 یا 94 در نشست های 
علمــی فرهنگــی در نمایشــگاه کتــاب 
مطرح کرده بــودم و با نامه نگاری های 
متعدد به سازمان سنجش و کمیسیون 
مجلس و شورای عالی انقاب فرهنگی 
پیشــنهادهای  کنــار  در  را  مســأله  ایــن 
اساسی تری اعام کرده بودیم اما بدون 
اینکه از ما بپرســند چه سازوکاری برای 
اجــرای این پیشــنهاد بوده این مســأله 
وارد مصوبه شــده اســت و آنچه مطرح 

می شود دور از عدالت است.
ë !کنکور، آزمون تافل نیست

یــا چندبــار  دو  ادامــه می دهــد:  وی 
بــا  کــه  ســال  در  کنکــور  شــدن  برگــزار 
سؤال های متفاوت و تعداد شرکت کننده 
متفــاوت برگزار می شــود از نظر فلســفه 
عدالــت آموزشــی توجیــه نــدارد. مــا در 
نظرمان این بود که دوبار در سال جذب 
دانشجو صورت بگیرد. برای مهر و برای 
بهمــن مــاه به صــورت جداگانــه جذب 
دانشــجو صــورت بگیــرد و کنکــور برگزار 
شــود. در مهرمــاه دو ســوم ظرفیت و در 
بهمن ماه یک سوم ظرفیت دانشگاه ها. 
حتــی فاصله یکی دو ماه باشــد که افراد 
نباشــند  فراموشــی  و  فرســودگی  دچــار 
و اگــر کســی بنــا به اســترس کنکــور را بد 
داد بتوانــد جبران کنــد. الان نگاه به این 
مصوبه مثل آزمون تافل شــده است که 
نمرات تا مدتی اعتبــار دارد در حالی که 
اصــاً کنکــور و چنیــن آزمون هایــی بــه 

لحاظ کارکرد قابل قیاس نیستند.
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رئیس جمهور در ستاد ملی کرونا:

 کاهش روند ابتلا به کرونا نباید باعث
سست شدن اجرای اصول بهداشتی شود

رئیس جمهــور بر ضرورت اســتمرار 
توجه به رعایت دســتورالعمل های 
بهداشتی از سوی مردم تأکید کرد و 
از اعضای ســتاد ملی کرونا خواست 
در راستای اقناع مردم به تزریق دوز 

سوم واکسن بکوشند.
ابراهیــم  آیــت الله دکتــر ســید 
در  شــنبه  ظهــر  از  پیــش  رئیســی 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا از 

ارائه گزارشــی با موضوع کاهشــی شــدن روند ابتا و قربانیان موج ششم 
همه گیری کرونا ابراز خرسندی کرد و گفت: البته این مسأله به هیچ وجه 
نباید باعث سســت شــدن اجرای اصول بهداشتی شود. رئیس جمهور از 
همه آحاد مردم، اصناف و کارمندان خواست همچنان با دقت و به طور 
کامل شــیوه نامه های بهداشــتی را رعایت و بویــژه از برگزاری و حضور در 
اجتماعــات پرهیز کنند و افزود: دســتگاه های متولی، اجرای پروتکل های 
بهداشتی را به طور جدی و مؤثر پیگیری کنند. وی در ادامه برخی اماکن 
پرخطــر برای شــیوع کرونا را مــورد توجه قرار داد و اظهار داشــت: یکی از 
پرخطرترین محل ها برای شیوع کرونا، وسایل حمل ونقل عمومی است 
و لذا مسئولان مربوطه پیگیر اجرای دقیق پروتکل ها از جمله در خطوط 

هوایی و رعایت مصوبه سقف ۶0 درصدی در پروازها باشند.
دکتــر رئیســی با اشــاره به گــزارش ارائه شــده در جلســه دربــاره کیفیت 
بازدارندگی جریمه های در نظر گرفته شده برای عدم رعایت شیوه نامه های 
بهداشــتی، تصریــح کــرد: لازم اســت ایــن جریمه هــا بــا هــدف افزایــش 
بازدارندگی و ارتقای توجه به دســتورالعمل های بهداشتی مربوط به کرونا 
مــورد بازنگری قــرار بگیرنــد. رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنانش 
بــه اهمیت تحقیق و پژوهش دربــاره آثار و عوارض اجتماعی و روانی کرونا 
اشاره و خاطرنشان کرد: مطالعه عوارض ناشی از کرونا برای افراد در ابعاد 
شــخصی و اجتماعی بســیار مهم و پشــتوانه عملکرد و تصمیم گیری های 
بهتر ما در آینده اســت، لذا این موضوع باید بسیار مورد توجه قرارگیرد و از 

نتایج تحقیقات و تجربیات دیگران نیز به نحو احسن استفاده شود.
آیت الله رئیســی همچنین با اشــاره به گزارشــی که درباره طب ســنتی 
در جلســه ارائــه شــد، مواجهــه عالمانــه بــا ایــن موضــوع را در محافــل 
علمــی و دانشــگاهی از مصادیــق تضارب آرا و آزاداندیشــی دانســت و از 
دانشگاه های علوم پزشــکی و وزارت بهداشت خواست فضایی را فراهم 
کننــد تا متخصصان این عرصه بتوانند در جمع اســتادان و صاحبنظران 
پزشــکی بــه بحــث و گفت وگــو دربــاره نظرات شــان بپردازنــد و مــردم از 
نتیجــه این مباحث بهره مند شــوند. در جلســه امروز ســتاد ملــی مقابله 
بــا کرونا اعام شــد کــه محققان مجموعــه دارویی برکت موفق شــده اند 
واکســن جدیدی تولید کنند که مشــخصاً می تواند در برابر سویه اُمیکرون 

بازدارندگی موفق و سطح بالایی داشته باشد.
در این جلســه مقرر شــد الزامات و محدودیت های کرونایی، با لحاظ 
تعریــف جهانــی ارائه شــده از رنگ هــای مختلــف کرونایی، متناســب با 

شرایط فعلی شیوع کرونا در کشور بازتعریف شود.
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چنــد روز قبــل کــه خبرگزاری هــا خبــر 
تعیین میزان عیدی کارمندان را اعام 
کردند، خیلی احساس خوبی داشتم. 
شاید این احساس خوب کمی عجیب 
باشــد، اما دلایلــش می تواند کمک به 
رفــع حیرتش کنــد. احتمالاً شــما هم 
خبــرش را شــنیده باشــید؛ یــک مدل 
متفــاوت از تخصیــص عیدی بــه کارمنــدان دولت. به نظــرم این 
مدل حداقل در طول حدود 1۵ ســال اخیر، مشــابه نداشــته است. 
دولت امســال برخاف سال های گذشــته که میزان عیدی را ثابت 
و یک دست اعام و مشخص می کرد که هر کس چه مقدار عیدی 
می گیرد، امســال مبلغ را شناور اعام کرد. مبلغی که میزان آن بر 
اساس داشتن خانواده و فرزند محاسبه می شد. دیدید که شما هم 
مثل من از شنیدن چنین چیزی تا اندازه ای متعجب شدید؟ طبق 
مصوبــه هیأت وزیران، مبلغ عیدی برای هر کارمند یک میلیون و 
600 هزار تومان به عنوان پایه و پاداش سالانه برای هر نفر تعیین 
شد. در ادامه ۴00 هزار تومان برای همسران )این یعنی فرقی ندارد 
که کارمند آقا یا خانم باشــد و تنها متأهل بودن باعث می شود که 
این ۴00 هزار تومان هم اضافه شود( و برای هر فرزند تحت تکفل 
هم 1۵0 هزار تومان )این هم یعنی که فرزند بیشــتر مساوی است 
با دریافت عیدی بیشتر(. این یعنی من با سه فرزند از همکاری که 
دو فرزند دارد و البته سابقه اداری اش بیشتر است، 1۵0 هزار تومان 
بیشــتر عیدی می گیرم. درست است که این روزها با این هزینه ها، 
این صد و پنجاه  هزار تومان به جایی نمی رســد اما حســش خوب 

است. این حس قطعاً برای 1۵0 هزار تومان نیست که اگر از شوخی 
بگذریم، این مقدار نهایتاً برای یک بسته پوشک مصرف می شود 
و تمــام. حــس خــوب برای این اســت که بعــد از ســال ها که همه 
دستگاه ها و ارگان های حکومتی از موضوع جمعیت و فرزندآوری 
حرف می زنند بالاخره یک اقدام عملی و انگیزشی، هرچند خیلی 

کم برای ترغیب به ازدواج و فرزندآوری شده است.
معمــولاً وقتــی موضــوع جمعیــت و فرزنــدآوری در محافــل 
دانشگاهی و علمی مطرح می شود، همه در مورد خدماتی که دیگر 
کشــورها )بویژه برخی کشورهای ســالمند اروپایی که در وضعیت 
بحرانی بســر می برند( به مردم و زوج ها ارائه می دهند می گویند، 
از کاری که سوئیس و سوئد می کنند تا دانمارک و... در مورد مادران 
باردار و یارانه های متنوع به مادر تا تأمین هزینه مسکن برای افراد 
دارای چنــد فرزنــد امــا این حــرف در حــد همایش هــا و ارائه های 
دانشــگاهی باقــی می ماند. از طرف دیگر این موضوع چند ســالی 
است که غیر از نهاد علمی هم شنیده می شود. این موضوع آن قدر 
مهم و مورد اهمیت اســت که همه رســانه ها از رادیو و تلویزیون تا 
ســخنرانی های وزرا و حتی رهبری در مورد آن حرف می زنند. ولی 

این اهمیت تنها در حرف باقی می ماند و اتفاقی نمی افتاد.
چنــدی قبــل هــم دولــت درخصــوص پرداخت حقــوق زنان 
کارمند که در دوره بارداری حقو ق شان قطع می شد اقدام مناسبی 
کــرد و تصمیــم گرفتند کــه حقوق کارمند تــا پایان بــارداری وصل 
بمانــد و در انتهای دوره مدارک لازم تحویل شــرکت های بیمه ای 
شــود. امیدوارم که این قدم های کوچک دولت مصداق »سالی که 

نکوست از بهارش پیداست« باشد.

سیدمجتبی  مومنی
نویسنده

تزریق ۱۴۱ میلیون ۱۵۰هزار تومان به جایی نمی رسد ولی...
دوز واکسن کرونا

کرونــا  واکســن های  مجمــوع 
از 1۴1  تزریــق شــده در کشــور 
میلیــون دوز فراتــر رفت. طی 
شبانه روز گذشــته ۷هزار و 39 
بیمار جدید کووید 19 در کشور 
شناسایی شد و متأسفانه 22۴ 
بیمــار  جــان خــود را از دســت 
دادند. در 24 ساعت منتهی به 
۷ اســفندماه 1۴00 و براســاس 
معیارهای قطعی تشخیصی، 
۷ هزار و 39 بیمار جدید مبتا 
به کووید19 در کشــور شناسایی 
شــد که یــک هــزار و ۶21 نفر از 
آنها بســتری شد. متأسفانه در 
طول 2۴ ســاعت گذشته، 22۴ 
بیمــار کووید19 جــان خود را از 
دســت دادند. در حــال حاضر 
1۸۴ شهرســتان در وضعیــت 
در  شهرســتان   1۸۷ قرمــز، 
 ۷۶ نارنجــی،  وضعیــت 
شهرســتان در وضعیــت زرد و 
یــک شهرســتان در وضعیــت 

آبی قرار دارند.


